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فرهنگ و هنر

گروه فرهنــگ و هنر- رئیس 
مراســم بین المللی آکادمی افســانه 
زندگی در آیین پایانی ششــمین دور 

برگزاری این رویداد مستقل سینمای 
ایران که در ســالن مــوج نو آکادمی 
افســانه زندگی برگزار شــد، گفت: 
امروز فرصتی دوباره دســت داد که 

هفت فیلم مطرح سال سینمای ایران 
را در دور ششــم از بیــن تولیدات 
یکســاله )۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۱( پس از 
یکسال کار کارشناسی و بررسی آثار 

در شــورای آکادمی افسانه زندگی 
انتخاب و معرفی کنیم.

سجاد اصغری هفت فیلم مطرح 
سال ســینمای ایران شــامل جنگ 
جهانی سوم کاری از هومن سیدی، 
نگهبان شب ساخته رضا میرکریمی، 
بدون قرار قبلی به کارگردانی بهروز 
شــعیبی، درب کاری از سیدهادی 
محقق، تصــور کاری از علی بهراد، 
بی رویا اثری از آریــن وزیردفتری 
و ملاقــات خصوصی کاری از امید 

شمس را معرفی کرد.
در ادامه نوبت به معرفی بهترین 
بازیگــر و بهترین فیلمبردار ســال 
سینمای ایران شد که محسن تنابنده 
بــرای بازی در فیلــم جنگ جهانی 

سوم و پریناز ایزدیار برای بازی 
در فیلم ملاقات خصوصی 

بهتریــن  به عنــوان 
بازیگــران و محمــد 

حدادی به عنــوان بهترین فیلمبردار 
سال سینمای ایران برای فیلمبرداری 
فیلم بدون قرار قبلی معرفی شدند.در 
دور پیشین امیر جدیدی برای بازی 
در فیلم قهرمان، الناز شاکردوســت 
بــرای بازی در فیلــم ابلق و محمد 
رسولی برای فیلمبرداری فیلم زالاوا 

بعنوان بهترین بازیگــران و بهترین 
فیلمبردار ســال انتخاب شده بودند. 
اصغــری در بخش چهــره ماندگار 
به یاد عباس کیارســتمی گفت: این 
دور بــرای ارج نهادن به جایگاه زن 
در ســینمای ایــران و جهان تندیس 

آکادمی افســانه زندگی به یاد عباس 
کیارســتمی به صــورت نمادین به 
ژولیت بینوش بازیگر فرانسوی فیلم 

کپی برابر با اصل تقدیم می شود.
همچنین، لوح تقدیر ششــمین 
دوره مراســم آکادمی افسانه زندگی 
بــه رســول صدرعاملی و خســرو 
معصومــی کارگردان هــای مطرح 

سینمای ایران اهدا شد.
همچنیــن در بخــش معرفی 
هفــت فیلم کوتاه ســال ســینمای 
ایران، داریــوش بابائیان تهیه کننده 
و پخش کننده ســینما به عنوان دبیر 
بخش معرفی هفت فیلم کوتاه مراسم 
بین المللی آکادمی افسانه زندگی آثار 

این دوره را معرفی کرد:
نوشابه مشکی )محمد پایدار(، 
آرام )روح الله فخرو(، کرم ابریشم 
)امیــر هنرمند(، تشــک )آرش 
حســن پور(، جای خالی )نسیم 

اســدپور(، اتاق آقای ونذ )احســان 
میرزایی( و پویانمایــی زمین بازی 

)سمانه اسدی(
امیر خانزاده مدیر روابط عمومی 
ششــمین دوره بین المللــی آکادمی 
افسانه زندگی هم گفت: در این دوره 
ســعی کردیم با نگاه به تمام جوامع 
کار، هفت فیلم مطرح ســال سینمای 
ایــران را معرفی کنیــم و جا دارد از 
تمامی رســانه ها که از دور نخست تا 
کنــون ما را حمایت و یاری کردند و 
همچنین از تمامی نهاد ها و کسانی که 
ما را برای برگزاری دور ششم بخش 
بین الملل و ســینمای ایران همراهی 
کردند تشــکر کنم. پیشتر، در جبهه 
غرب خبری نیســت به کارگردانی 
ادوارد برگر از آلمان به عنوان بهترین 
فیلم خارجــی زبان بخش بین الملل 
آکادمی افسانه زندگی در دور ششم 

انتخاب و معرفی شده بود.

در آیین پایانی دور ششم بزرگترین رویداد مستقل سینمای ایران، پریناز ایزدیار و محسن تنابنده 
به عنوان بهترین بازیگران سال انتخاب شدند.

ســجاد اصغــری هفــت فیلم مطرح ســال ســینمای ایران شــامل جنــگ جهانی ســوم کاری 
از هومــن ســیدی، نگهبان شــب ســاخته رضا میرکریمــی، بدون قــرار قبلی بــه کارگردانی 
بهــروز شــعیبی، درب کاری از ســیدهادی محقــق، تصــور کاری از علــی بهــراد، بی رویــا 
اثــری از آریــن وزیردفتــری و ملاقــات خصوصــی کاری از امیــد شــمس را معرفــی کرد.

شیرشکار »هفت خان اسفندیار« چگونه خلق شد؟

گروه فرهنگ و هنر- »هفت خان 
اسفندیار« یکی از داستان های مشهور 
شاهنامه اثر حکیم ابوالقاسم فردوسی 

است.
رضا راد که در نمایش موزیکال 
»هفــت خــان اســفندیار« نقــش 
شخصیت شیرشکار را بازی می کند، 
از چگونگی شــکل گیری آن گفت. 
او که به عنوان دستیار گروه حرکت، 
علــی براتــی را همراهــی می کند، 
همچنین توضیحاتی درباره وضعیت 

حرکت در تئاتر ایران بیان کرد. 
 »هفت خــان اســفندیار« یکی 
از داستان های مشــهور شاهنامه اثر 
حکیم ابوالقاســم فردوسی است که 

حکایت ســفر پرماجرای اسفندیار 
رویین تن به قصد رهاندن خواهرانش 
همای و به آفریــد از چنگ تورانیان 
را روایــت می کند. ایــن نمایش به 
کارگردانی حسین پارسایی محصول 
سازمان هنری رســانه ای اوج است 
که با همــکاری بنیاد فرهنگی هنری 
رودکی در تالار وحدت روی صحنه 

می رود. 
 حرفه اصلی شما در تئاتر، بیشتر 
در زمینه حرکت اســت، اما می بینیم 
که در برخــی از نمایش ها علاوه بر 
حضــور در بخش حرکــت، اجرای 
نقشــی را نیز عهده دار می شوید. این 
بار نیز در »هفت خان اسفندیار« شما 

در نقش رییس قبیله شیرشکار ظاهر 
شــدید. درباره ایــن تجربه توضیح 

دهید.
به دلیل ســابقه ای که با حسین 
پارسایی و علی براتی در کار های قبل 
داشتم نقش رییس قبیله شیرشکار به 
من پیشنهاد شد. نقش کوتاهی بود؛ اما 
آن را دوســت داشتم. چون جای کار 
زیادی داشــت. برای آنکه بتوانم این 
نقش را به خوبی اجرا کنم تحقیقاتی 
را انجام دادم تا به یک کاراکتر خاص 
برســم و کاری کنم در ذهن ها بماند. 
بخشــی از تحقیقاتم به این صورت 
بود که بازی شــیر ها را نگاه می کردم. 
صدا ها و اصواتی که شــیر ها دارند را 

می شنیدم و تمرین می کردم تا بتوانم 
صدایم را به آن صدا ها نزدیک کنم و 
در نهایت به رییس قبیله شیرشکاری 
رســیدم که آن را بر روی صحنه تالار 

وحدت می بینید.
یعنی ایــده اجرابی نقش 
شیرشــکار برعهــده خودتان 

بوده است؟
اصــوات و حرکاتــی کــه در 
شیرشــکار می بینید طــی تحقیقاتی 
اســت که انجام داده بودم و آن ها را با 
حسین پارسایی و علی براتی مطرح 
کردم و بعــد از مشــورت هایی که 
صورت گرفت، به یک تصمیم جمعی 
و نهایی رســیدیم. هر دو عزیز بسیار 
ریزبین هســتند؛ لذا به هر نکته ای در 
تحقیقاتم می رسیدم با آن ها مشورت 
می کردم تا به نتیجه درســت برسیم. 
چون تلاش بر این بود تا نشــانه هایی 
از شــیر در این آدم باشد و با تحقیق 
و مشــورت بــه شــخصیت رییس 

شیرشکار رسیدیم. 
این تمرین ها بیش از ۶ ماه طول 
کشــید که همین موضوع به پخته تر 
شــدن نقــش کمک کــرد. چون در 
همین مدت زمان طولانی تمرین های 
شــخصی هم داشــتم تا به درستی با 
نقش ارتباط برقرار کنم. برای خودم 
چالش خوبی بود تا بتوانم به نقش شیر 
نزدیک شــوم. اصواتی که از گلویم 
خارج می کردم و تغییر صدایی که در 
اجرا دارم نتیجه همان چالش هاست 

که امیدوارم مورد پســند تماشاگران 
قرار گرفته باشد. 

 همکاری شــما با حســین 
پارســایی به ســال های قبل 
برمی گــردد. تصمیمــی کــه 
آقای پارســایی برای ورود به 
ادبیات کلاســیک ایرانی بعد از 
»بینوایان« و »اولیورتویست« 
داشــته، موفقیت آمیــز بوده 
اســت. نظر شما به عنوان فعال 
این حــوزه در زمینه ورود به 

ادبیات کهن ایرانی چیست؟
قاعدتــا این اتفاق بســیار مهم 
اســت. چون ظرفیت داســتان های 
ایرانــی برای آنکه تبدیل به موزیکال 
شود بسیار بالاست. می توان از طریق 
موسیقی و حرکت به ادبیات کلاسیک 
ایرانی پرداخت همانطور که در »هفت 
خان اسفندیار« این موضوع ثابت شد. 
اما تنها داشتن محتوای غنی، کفایت 
نمی کنــد و باید برای پیاده ســازی 
درســت چنین محتوای گرانقدری 
امکانات درست درنظر گرفت. البته 
در ایــن میان تجربه نیز بســیار مهم 
اســت. چون ممکن اســت خیلی ها 
ســراغ کار موزیکال آمده باشند؛ اما 
عدم تجربه باعث شــد تا کار فاخر و 

ماندگاری ساخته نشود.
آثــار موزیــکال یکی  در 
از ســتون های اصلی در کنار 
موسیقی، طراحی حرکت است 
و علی براتی بــه عنوان طراح 

حرکت نشــان داد کــه ظرفیت 
حرکــت در نمایش تا چه میزان 
بالاســت و باید از این پتانسیل 
نهایــت بهره را برد. شــما نیز 
در کنار اجــرای نقش بر روی 
صحنه، تجربه زیادی در زمینه 
حرکــت و حرکت موزون دارید. 
حرکــت چقــدر در ارتبــاط با 

مخاطب حائز اهمیت است؟
حرکــت از تمام وجود انســان 
ســاطع می شــود و تنها زبان نیست. 
اگر قرار باشــد نکته و موضوعی به 
تماشاچی القا شود با حرکت می توان 
از تــک تک نقاط بــدن بهره گرفت 
تا معنــا و مفهــوم آن کلمه و جمله 
را بــه مخاطب منتقل کــرد. یکی از 
بزرگ ترین معضلات ما این اســت 
که خیلی دیر به این نتیجه می رســیم 
که حرکت مقولــه مهمی حتی برای 

بازیگر است. 
به این باور سال های بسیار است 
که کشــور های پیشرفته و پیشتاز در 
عرصه تئاتر و نمایش رسیده اند. آن ها 
به این نکته رســیده اند که بازیگر تنها 
از طریق کلام لازم نیست بازی کند؛ 
بلکه با بدن هم می توان صحبت کرد. 
بازیگران بزرگ ایــن موضوع را در 
بازی هــای خود اثبات کرده اند. برای 
همین مهم نیست آن تماشاچی متعلق 
به چه کشوریســت و بــه چه زبانی 
صحبت می کنــد. بازیگر با زبان بدن 
توانســته با مخاطب در هر نقطه ای از 

جهان ارتباط بگیرد. در نتیجه طراحی 
حرکــت اگر در راســتای داســتان 
صــورت گیرد مثل همــان کاری که 
علــی براتی طی ســال ها تجربه اش 
به آن رسیده اســت، می تواند موفق 
باشد. چون مخاطب عام نیز به خوبی 

می تواند با آن ارتباط برقرار کند.
در حــال حاضــر جایگاه 
طراحی حرکــت در تئاتر ایران 
را چطــور ارزیابی می کنید. آیا 
در مسیر پیشرفت است یا دارد 

درجا می زند؟
برای من جای خرسندی دارد که 
بیش از ۲۲ ســال است با علی براتی 
آشنا هستم و باهم کار کرده ایم و بیش 
از ۱۸ سال می شود که به عنوان دستیار 
در کنار ایشان بوده ام. به نظر من علی 
براتی یکی از معدود هنرمندانی است 
که حرکــت را به معنای واقعی درک 
کرده و به نمایش درآورده اســت. اما 
جای تاســف دارد که هنوز آموزش 
حرکت به صورت آکادمیک نیست و 
شرایط یادگیری در ایران به صورت 
تجربی رخ می دهد و رشته دانشگاهی 
ندارد. در صورتی که آموزش حرکت 
فقط برای کســانی کــه حرکت کار 
می کنند نیســت بلکه هــر بازیگری 
باید بلد باشــد چگونه از حرکت در 
بازی اش بهره ببرد. این معضلی است 
که سال هاســت با آن درگیر هستیم و 
چند سالی می شــود که کارگردان ها 
پذیرفته انــد حرکت نیــز مانند نور، 

صحنــه، موســیقی و… بخــش 
جدایی ناپذیــر و اصلی اجراســت. 
حرکت، موســیقی و بازی سه رکن 
اساســی بازیگریســت. کشور های 
موفق در عرصه هنــر نمایش به این 
نتیجه رســیده اند ما هــم باید به آن 

برسیم تا بتوانیم موفق باشیم.
شما همیشه در صحبت های 
خود به این نکته اشــاره دارید 
که فعــالان حوزه حرکت غریب 
هســتند و معمولا مظلوم واقع 

می شوند.
دقیقا همینطور است. شما همین 
نمایش »هفت خان اســفندیار« را به 
تماشا بنشینید از ۲ ساعت زمان تئاتر 
یک ساعت و ۵۰ دقیقه اش بچه های 
حرکت در حال فعالیت هستند. تمام 
تلاش شان بر این است در تمام لحظاتی 
که بر روی صحنه هستند معنای هفت 
خان را به نمایش درآورند. اما چقدر 
درباره شان صحبت می شود؟ خیلی ها 
اصلا نمی دانند و نمی شناسند و همین 
نکته غریب بودن این بچه ها را نشان 
می دهــد. جوانان با انگیزه ای که وارد 
این حوزه می شــوند و دوست دارند 
زحمتی که می کشــند دیده شــود و 
درباره اش صحبت شود. چون انتظار 
دارند بعد از این همه سختی و تلاش 
دیده شوند. امیدوارم بالاخره مخاطب 
عام حرکت در تئاتر را بشناســد. این 
شناخت انگیزه ای می شــود تا افراد 

بیشتری وارد ژانر حرکت شوند.
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پریناز ایزدیار و محسن تنابنده 
بهترین بازیگران سال شدند

شیـما مقـدسی


